

منتدى حوكمة الإنترنت 2023 | المسار البرلماني

تشكيل الثقة الرقمية للإنترنت الذي نريده

مذكرة توضيحية

السياق

ستستضيف حكومة اليابان منتدى الأمم المتحدة الـ18 لحوكمة الإنترنت (IGF 2023) تحت الموضوع الشامل "الإنترنت الذي نريده - تمكين جميع الناس" والذي تم تطويره حول ثمانية مواضيع فرعية في الفترة من 8 إلى 12 تشرين الأول/أكتوبر 2023. من المتوقع أن يشارك المشاركون من جميع أنحاء العالم في هذه الفعالية في الموقع في كيوتو وإفترضياً.

عمل منتدى حوكمة الإنترنت في السنوات الأخيرة على تعزيز مشاركة البرلمانيين في المناقشات حول بعض المسائل الأكثر إلحاحاً والمتعلقة باستخدام الإنترنت والتقنيات الرقمية ذات الصلة وتطورها وحوكمتها. تمّ في عامي 2019 و2020 عقد مائدة مستديرة برلمانية في سياق الاجتماع السنوي لمنتدى حوكمة الإنترنت. وتمّ في العامين 2021 و2022 إدراج مسار برلماني موسع، تضمن سلسلة من الأنشطة للبرلمانيين في الفترة التي تسبق الاجتماع السنوي لمنتدى حوكمة الإنترنت وخلالها.

وبناءً على تجربة المسار البرلماني العام الماضي، يخطط منتدى حوكمة الإنترنت لتعزيز مساره البرلماني، لا سيما من خلال توسيع مجموعة الأنشطة بين الجلسات المخصصة لتعزيز الحوار والتعاون بين البرلمانات بشأن قضايا السياسة الرقمية الرئيسة وتقديم المزيد من المخرجات ذات المنحى العملي. يوسع المسار أنشطته العالمية من خلال جلسات تم عقدها أثناء الحوار الأوروبي حول حوكمة الإنترنت في حزيران/يونيو وفي منتدى حوكمة الإنترنت الإفريقي في أيلول/سبتمبر 2023. ومع الاجتماع السنوي لمنتدى حوكمة الإنترنت المقرر عقده في اليابان، ستركز المشاركة

العالمية مع البرلمانات الوطنية والبرلمانيين أيضاً في منطقة آسيا والمحيط الهادئ مع منتدى حوكمة الإنترنت الإقليمي في آب/أغسطس 2023.

المواضيع الرئيسية

يدور موضوع هذا العام حول دور البرلمانيين في تشكيل الثقة الرقمية، حيث نشهد تناقصاً متنامياً في الثقة العامة أو في الثقة التي تتعلق بالخصوصية والأمن وحماية المستهلك وحقوق الإنسان. ومع ذلك، فإن الثقة هي عنصر حيوي للنمو الاقتصادي المرن والمستدام وللتعافي.

ويمكن أن يكون انعدام الثقة بمثابة الأساس المنطقي لعدد متزايد من تدابير توطين البيانات الإلزامية على الصعيد العالمي، مما قد يؤدي إلى نُحج وطنية مجزأة بشكل متزايد لحوكمة البيانات. ينبغي أن تشهد معالجة انعدام الثقة جهداً جماعياً لضمان ألا تزيد المبادرات الإقليمية أو الوطنية أو الصناعية، مهما كانت حسنة النية، من تجزئة الإنترنت. تتعزز الثقة عندما تتبنى الحكومات التزامات قوية وشاملة لحماية حقوق الأفراد وحررياتهم، بما فيها الحق الأساسي في الخصوصية.

ويمكن أن تتحدى الوتيرة السريعة لتطوير التكنولوجيا الرقمية مستوى الثقة إزاء التقنيات الجديدة إذا لم تواكب أنظمة الحوكمة لدينا. يمتلك الذكاء الاصطناعي إمكانات هائلة لاقتصاداتنا ومجتمعاتنا وكوكب الأرض. إذا تم تطبيق الذكاء الاصطناعي بشكل جيد وواعٍ، فقد يكون مفيداً للجميع من خلال زيادة الكفاءة ودعم إدارة الموارد وأكثر من ذلك بكثير. ومع ذلك، فإن القدرة على إنشاء محتوى قابل للتصديق على هذا النطاق الواسع والتكلفة المنخفضة يمكن أن تتحول بسرعة إلى تهديد. يعد التطور السريع للذكاء الاصطناعي مثلاً على كيفية زيادة الفجوة بين الابتكار والحوكمة بسهولة. تحتاج السياسة والتشريعات أصلاً إلى توقع لتعزيز الابتكار والاستجابة له بسرعة مع ضمان إمكانية الوثوق بالتقنيات الرقمية مثل الذكاء الاصطناعي.

من الافتقار إلى الوفرة في المعلومات، أحدثت التقنيات الرقمية أيضاً ثورة في التواصل على المواقع عبر الإنترنت. ومع ذلك، فقد تصاعدت وتيرة المعلومات المضللة الحديثة عبر الإنترنت، مما

يشكل تحدياً لمصادقية البيانات المستهلكة وموثوقيتها كما يهدد الديمقراطية. تعمل التقنيات الناشئة، مثل الذكاء الاصطناعي، على تكثيف تهديدات المعلومات المضللة وعمليات التضليل، مما يسمح بالانتشار الواسع للمعلومات المضللة والمتناقضة. في إطار حماية حرية الرأي والتعبير واحترامهما، قد تجد الحكومات صعوبة في معالجة المعلومات المضللة عبر الإنترنت دون التعاون بين الجهات المعنية المتعددة بمن فيها البرلمانيين.

كيف يمكن للدول تعزيز حوكمة البيانات، وضمان حماية البيانات والخصوصية، لدعم اقتصاد رقمي عالمي حقيقي؟ كيف يمكن للأطر السياسية والتنظيمية والتشريعية أن تسهل التعاون لتطوير الذكاء الاصطناعي بطريقة موثوقة، في ظل الاستمرار بتمكين الابتكار؟ كيف يمكن للحكومات تطوير مساءلة قوية للمنصات الرقمية ومعالجة المعلومات المضللة من خلال الممارسات ذات الصلة؟ ستم مناقشة هذه المسائل وغيرها في المسار البرلماني لمنتدى حوكمة الإنترنت 2023، مما يتيح للبرلمانيين فرصة لتبادل الممارسات الجيدة ومناقشة التحديات والحلول، والمشاركة مع الجهات المعنية الأخرى في حوار يهدف إلى المساعدة في إعداد السياسات وتنفيذها بكفاءة وفعالية.

الأهداف

- في إطار الموضوع الشامل لمنتدى حوكمة الإنترنت 2023: الإنترنت الذي نريده - تمكين جميع الناس، تتمثل أهداف أنشطة المسار البرلماني في تشكيل مستقبل جدير بالثقة من خلال:
- مناقشة دور أعضاء البرلمانات والتشريعات في تشكيل فضاء رقمي جدير بالثقة.
 - إطلاع البرلمانيين على أحدث ممارسات الذكاء الاصطناعي وإدارة البيانات وآثارها على الأفراد والمجتمع والاقتصاد.
 - استطلاع التحديات - والحلول المحتملة - المتعلقة باستخدام الذكاء الاصطناعي، والتأكد من أنها آمنة وعادلة وخاضعة للمساءلة وشفافة وقابلة للتفسير وجديرة بالثقة ومتوافقة مع القيم الإنسانية.
 - تعزيز الحوار وتبادل الخبرات بين البرلمانيين حول المقاربات الوطنية للمعلومات المضللة.

- الانخراط في حوار مع الجهات الفاعلة الأخرى (قطاع الأعمال، المجتمع التقني، المجتمع المدني) حول نهج الجهات المعنية المتعددة لحماية حقوق الأفراد وحررياتهم.

المخرجات

يُدعى البرلمانين من جميع أنحاء العالم لمناقشة المسائل المقترحة مع الخبراء، وتبادل وجهات نظرهم، واستطلاع المسائل المطروحة، وتبادل الآراء والخبرات حول الحلول التشريعية الحالية أو المحتملة.

سيتم تسجيل الرسائل الرئيسية التي تنبثق من عمليات تبادل المسار البرلماني، بما فيها المبادئ التوجيهية والتوصيات الخاصة بالبرلمانات، باعتبارها المخرجات الرسمية والموجهة نحو العمل للمسار البرلماني لمنتدى حوكمة الإنترنت 2023.

خطة الأنشطة

يعدّ البرنامج أدناه برنامجاً إرشادياً في هذه المرحلة وسيتم تحديده بشكل أدق في الفترة التي تسبق منتدى حوكمة الإنترنت 2023.

البرنامج الزمني للأنشطة	
نقاط التركيز	التاريخ والموعد
جلسة افتتاحية إفتراضية	
<p>[اختياري] ما هو منتدى حوكمة الإنترنت، وما الذي يمكن توقعه من الاجتماع والمسار البرلماني؟</p> <ul style="list-style-type: none"> • ستتم دعوة البرلمانين إلى مناقشة عبر الإنترنت لتهيئة المشهد لمنتدى حوكمة الإنترنت 2023 والمسار البرلماني. • سيتم تعريف البرلمانين على المواضيع الرئيسية قبل الجلسات البرلمانية والمائدة المستديرة. 	<p>15 أيلول/سبتمبر، 13:00 بالتوقيت العالمي</p>

فعالية جانبية لليوم 0 بالاشتراك مع شركة الإنترنت للأسماء والأرقام المخصصة (ICANN) والأمانة العامة لمنتدى حوكمة الإنترنت | 8 تشرين الأول/أكتوبر (كيوتو وافتراضياً)

<p>[فعالية اليوم 0] نظام اسم النطاقات: أساس الإنترنت الآمن والمأمون والقابل للتشغيل المتبادل</p> <ul style="list-style-type: none"> • يُدعى المشاركون في المسار البرلماني للانضمام إلى هذه الجلسة التفاعلية، التي تشارك في تنظيمها شركة الإنترنت للأسماء والأرقام المخصصة والأمانة العامة لمنتدى حوكمة الإنترنت، والتي تقدم رؤى قيمة حول نظام أسماء النطاقات، وهو عنصر حاسم في أساس الإنترنت. ستعزز الجلسة المناقشات حول التفاعل الدينامي بين السياسة والتكنولوجيا، وتسلط الضوء بشأن آثارها على حوكمة الإنترنت. من خلال المشاركة النشطة في هذه الجلسة، ستتاح لأعضاء البرلمان فرصة فريدة لاكتساب رؤى شاملة حول نظام أسماء النطاقات وإطار الحوكمة الخاص به، وكيف تشكل هذه العمليات الإنترنت وتسهم في وظائفها العامة. 	<p>8 تشرين الأول/أكتوبر، 1.5 ساعة بالتوقيت العالمي 9+</p>
--	---

المسار البرلماني في منتدى حوكمة الإنترنت 2023 8 تشرين الأول/أكتوبر (كيوتو وافتراضياً)

<p>[الجلسة البرلمانية 1] بيانات الحوكمة: ما الذي يمكن للبرلمانيين فعله لدعم فضاء جدير بالثقة عبر الإنترنت؟</p> <ul style="list-style-type: none"> • كيف يمكن للدول تعزيز حوكمة البيانات، وضمان حماية البيانات والخصوصية، لدعم اقتصاد رقمي عالمي حقيقي؟ • كيف يمكن فرض تدابير حماية للبيانات الشخصية والخصوصية، استناداً، على سبيل المثال، إلى إعلان منظمة التعاون الاقتصادي والتنمية بشأن وصول الحكومة إلى البيانات الشخصية التي تحتفظ بها كيانات القطاع الخاص؟ • كيف يمكن للحكومات وللصناعة جمع البيانات مع مبادئ ومعايير 	<p>8 تشرين الأول/أكتوبر، 1.5 ساعة بالتوقيت العالمي 9+</p>
--	---

<p>للسياسات والممارسات التي تحمي البيانات والحق في الخصوصية؟</p>	
<p>[الجلسة البرلمانية 2] تسهيل الابتكار الجدير بالثقة: كيف يمكن لأطر الحكومة أن تمكّن من التطوير الآمن للذكاء الاصطناعي واستخدامه</p> <ul style="list-style-type: none"> • كيف يمكن للأطر السياسية والتنظيمية والتشريعية أن تسهل التعاون لتطوير الذكاء الاصطناعي بطريقة موثوقة، مع الاستمرار في تعزيز الابتكار؟ • كيف يمكن التأكد من أن تصميم واستخدام الذكاء الاصطناعي آمن وعادل وخاضع للمساءلة وشفاف وقابل للتفسير وجدير بالثقة؟ • كيف يمكن تعزيز التعاون بين الحكومات والصناعة والخبراء والمجتمع المدني لوضع القواعد والمبادئ التوجيهية وتنفيذها، والمبادئ المتعلقة بالاستخدام المسؤول للذكاء الاصطناعي؟ • كيف نتأكد من أن الذكاء الاصطناعي يتوافق مع حقوق الإنسان والقيم العالمية، بينما ينتشر تطبيقه على نطاق واسع في مجتمعاتنا واقتصاداتنا وسياساتنا؟ 	<p>8 تشرين الأول/أكتوبر، 1.5 ساعة بالتوقيت العالمي 9+</p>
<p>[الجلسة البرلمانية 3] التصدي للمعلومات المضللة لجعل الفضاء الرقمي جديراً بالثقة مرة أخرى</p> <ul style="list-style-type: none"> • كيف يمكن تطوير مساءلة قوية للمنصات الرقمية وللمستخدمين لمعالجة المعلومات المضللة؟ • كيف يمكن معالجة المعلومات المضللة عبر الإنترنت بشكل فعال؟ • كيف يمكن للبرلمانيين أن يتصدوا بسرعة للتحديات الناشئة في الفضاء الرقمي بما فيها المعلومات المضللة؟ 	<p>9 تشرين الأول/أكتوبر، 1.5 ساعة بالتوقيت العالمي 9+</p>
<p>[المائدة المستديرة] دور البرلمانيين في تشكيل إنترنت موثوق به يمكن جميع الناس</p> <ul style="list-style-type: none"> • كيف يمكن مواءمة معايير السلامة عبر المناطق والدول والصناعات للمساعدة في بناء ثقافة عالمية للثقة والأمن الرقمي؟ وكيف يمكن 	<p>9 تشرين الأول/أكتوبر، 1.5 ساعة بالتوقيت العالمي 9+</p>

<p>مواءمة المبادئ والأطر الدولية مع التدابير الوطنية؟</p> <ul style="list-style-type: none">• كيف يمكن تعزيز التعاون بين الحكومات والصناعة والخبراء والمجتمع المدني لوضع القواعد والمبادئ التوجيهية وتنفيذها، والمبادئ المتعلقة بالاستخدام المسؤول للتقنيات الرقمية؟• كيف يمكن تحسين القدرة التنظيمية وتطوير تدابير حوكمة نشطة لمواكبة الوتيرة السريعة للتكنولوجيا؟• كيف يمكن تطوير الأطر القانونية والتنظيمية مع الحفاظ على توافق السياسة الفعال مع قابلية التشغيل البيئي للإنترنت؟	
<p>كجزء من المسار البرلماني في منتدى حوكمة الإنترنت 2023، تمت دعوة البرلمانيين إلى مأدبة غداء في 9 تشرين الأول/أكتوبر.</p>	
<p>كما يتم تشجيع أعضاء البرلمانات على المشاركة بشكل فعال في جميع جلسات منتدى حوكمة الإنترنت 2023 الأخرى التي تُعقد خلال الأسبوع والمساهمة بأرائهم وخبراتهم في المناقشات. سيتم توفير برنامج العمل الشامل على موقع منتدى حوكمة الإنترنت في الوقت المناسب.</p>	



Internet Governance Forum 2023 | Parliamentary Track

Shaping Digital Trust for the Internet We Want

Concept note

CONTEXT

The Government of Japan will host the United Nations 18th Internet Governance Forum (IGF 2023) under the overarching theme “*The Internet We Want – Empowering All People*” developed around eight sub-themes from 8 to 12 October 2023. Participants from around the world are expected to take part in this event onsite, in Kyoto, and online.

In recent years, the Internet Governance Forum (IGF) has sought to strengthen the participation of parliamentarians in discussions on some of the most pressing issues related to the use, evolution and governance of the Internet and related digital technologies. In 2019 and 2020, a parliamentary roundtable was held in the context of the IGF annual meeting. In 2021 and 2022, an extended Parliamentary Track was introduced, which included a series of activities for parliamentarians in the lead-up to and at the annual IGF meeting.

Building on last year’s Parliamentary Track experience, the IGF plans to further strengthen its Parliamentary Track, in particular through expanding the set of intersessional activities dedicated to fostering inter-parliamentary dialogue and cooperation on key digital policy issues and delivering more action-oriented outputs. The track expands its global activities, with sessions held at the European Dialogue on Internet Governance in June and at the African IGF in September 2023. With the annual IGF meeting scheduled to be held in Japan, global engagement with national parliaments and parliamentarians will also focus on the Asia and Pacific region with its regional IGF in August 2023.

KEY TOPICS

This year’s topic is about the role of parliamentarians in **shaping digital trust**, as we witness an increasing lack of public trusts, or confidence, around privacy, security, consumer and human rights protection. However, trust is a vital element for resilient and sustainable economic growth and recovery.

Lack of trust can serve as the rationale for an increasing number of compelled data localisation measures globally, which may result in increasingly fragmented national approaches to **data governance**. Tackling this lack of trust must be a collective effort to ensure that regional, national or industry initiatives, however well-meaning, do not further fragment the Internet. Trust is strengthened when governments adopt robust and comprehensive commitments to protect the rights and freedoms of individuals, including the fundamental right to privacy.

The fast pace of digital technology development can challenge the level of trust towards new technologies if our governance systems do not keep up. **Artificial intelligence** holds immense potential for our economies, societies, and the planet. Applied well and consciously, AI can be a benefit to all by increasing efficiency, support resource management, and much more. However, the ability to create believable content at such large scale and low cost can rapidly turn into a threat. The fast development of AI is an example of how the gap between innovation and governance can easily increase. Policy and legislation ideally need to anticipate and respond quickly to foster innovation while ensuring digital technologies, such as AI, can be trusted.



From a lack to an abundance of information, digital technologies have also revolutionized communication in online spaces. However, modern online **disinformation** has surged, challenging trustworthiness and reliability of consumed data and even threatening democracy. Emerging technologies, such as AI, are as well intensifying misinformation and disinformation threats, allowing the wide spread of misleading and contradictory pieces of information. While protecting and respecting freedom of opinion and expression, governments may find it difficult to address online disinformation without cooperation among multistakeholders including parliamentarians.

How can countries strengthen data governance, ensuring data protection and privacy, to support a truly global digital economy? How can policy, regulatory and legislative frameworks facilitate collaboration for the development of artificial intelligence in a trusted way, while continuing to enable innovation? How can governments develop robust accountability for digital platforms and address disinformation through relevant practices? These and similar questions will be discussed at the IGF 2023 Parliamentary Track, offering parliamentarians an opportunity to exchange good practices, discuss challenges and solutions, and engage with other stakeholders in a dialogue aimed to help inform efficient and effective policy making and implementation.

OBJECTIVES

Under the overarching theme of the IGF 2023: *The Internet We Want – Empowering All People*, the objectives of the Parliamentary Track activities are to shape a trustworthy future by:

- Discussing the role of members of Parliaments (MPs) and legislation in shaping a trustworthy digital space.
- Updating MPs on latest AI and data governance practices, and their implications for individuals, the society and the economy.
- Exploring challenges – and potential solutions – related to the use of AI, ensuring they are safe, fair, accountable, transparent, interpretable, trustworthy and aligned with human values.
- Fostering dialogue and exchanges of experiences among MPs on national approaches to disinformation.
- Engaging in a dialogue with other actors (business sector, technical community, civil society) on multistakeholder approaches to protection of rights and freedoms of individuals.

OUTPUT

Parliamentarians from around the world are invited to discuss the proposed issues with experts, share their views, explore the questions at hand, and exchange opinions and experience on existing or potential legislative solutions.

The key messages that emerge from the Parliamentary Track exchanges, including guidelines, and recommendations for parliaments, will be captured as the formal, action-oriented output of the IGF 2023 Parliamentary Track.



PLAN OF ACTIVITIES

The programme below is indicative at this stage and will be shaped further in the lead-up to IGF 2023.

CALENDAR OF ACTIVITIES	
Date and Time	Focus
Online introductory session	
15 September, 13:00 UTC	<p>[Optional] What is the IGF and what to expect from the meeting and the Parliamentary Track?</p> <ul style="list-style-type: none"> • MPs will be invited to an online discussion to set the scene to the IGF 2023 and the Parliamentary Track. • MPs will be introduced to the main topics ahead of the Parliamentary sessions and roundtable.
Day 0 side event co-organized by ICANN and the IGF Secretariat 8 October (Kyoto & online)	
8 October, 1,5 hrs UTC+9	<p>[Day 0 Event] DNS: Foundation for Safe, Secure and Interoperable Internet</p> <ul style="list-style-type: none"> • Participants in the Parliamentary Track are invited to join this engaging session, co-organized by ICANN and the IGF Secretariat, that offers valuable insights into the Domain Name System (DNS), a critical component of the Internet's foundation. The session will foster discussions on the dynamic interplay between policy and technology, highlighting its implications for Internet governance. By actively participating in this session, MPs will have a unique opportunity to gain comprehensive insights into the DNS and its governance framework, and how these operations shape the Internet and contribute to its overall functionality.
Parliamentary Track at IGF 2023 8 and 9 October (Kyoto & online)	
8 October, 1.5 hrs UTC+9	<p>[Parliamentary Session 1] Governing data: what can Parliamentarians do to support a trustworthy online space?</p> <ul style="list-style-type: none"> • How can countries strengthen data governance, ensuring data protection and privacy, to support a truly global digital economy? • How to mandate protections for personal data and privacy, based on, for example, OECD's Declaration on Government Access to Personal Data Held by Private Sector Entities? • How can governments and industry collect data with principles and standards for policies and practices that protect data and the right to privacy?
8 October, 1.5 hrs UTC+9	<p>[Parliamentary Session 2] Facilitating trustworthy innovation: how governance frameworks can enable the safe development and use of artificial intelligence</p> <ul style="list-style-type: none"> • How can policy, regulatory and legislative frameworks facilitate collaboration for the development of artificial intelligence in a trusted way, while continuing to foster innovation?



	<ul style="list-style-type: none"> • How to ensure that the design and use of AI is safe, fair, accountable, transparent, interpretable and trustworthy? • How to strengthen cooperation across Governments, industry, experts and civil society to elaborate and implement norms, guidelines and principles relating to the responsible use of AI? • How to ensure that artificial intelligence aligns with universal human rights and values, while its application is wide spreading in our societies, economies, and politics?
9 October, 1.5 hrs UTC+9	<p>[Parliamentary Session 3] Counteracting disinformation to make the digital space trustworthy again</p> <ul style="list-style-type: none"> • How to develop robust accountability for digital platforms and users to address disinformation? • How to effectively address online disinformation? • How could parliamentarians promptly address the emerging challenges in the digital space including disinformation?
9 October, 1.5 hrs UTC+9	<p>[Roundtable] The Role of Parliamentarians in Shaping a Trusted Internet Empowering All People</p> <ul style="list-style-type: none"> • How to align safety standards across regions, countries and industries to help build a global culture of digital trust and security? How to align international principles and frameworks with national measures? • How to strengthen cooperation across Governments, industry, experts and civil society to elaborate and implement norms, guidelines and principles relating to the responsible use of digital technologies? • How to improve regulatory capacity and develop agile governance measures to keep up with the rapid pace of technology? • How to develop legal and regulatory frameworks while maintaining active policy compatibility with the interoperability of the Internet?
As part of the Parliamentary Track at the IGF 2023, MPs are cordially invited to a luncheon taking place on 9 October.	
MPs are also encouraged to actively participate in all other IGF 2023 sessions taking place during the week and contribute their views and experiences to the discussions. The overall programme will be made available on the IGF website in due time.	